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   محمدصادق عابديني 
مرتضي ميرباقري معاون س�يما از بازگشت 
برنامه هفت به تلويزيون تا يك ماه آينده خبر 
داده است. بازگشت اين برنامه بعد از سه فصل 
اجرا مي تواند آغازي بر يك دوره جديد همراه 
با تحول در ديدگاه و ساختار باشد. »جوان« 
در گفت وگو با چند تن از كارگردانان سينما، 
نظراتشان را درباره »هفت« جويا شده است. 
مهم ترين موضوعي كه »هفت« در دوره چهارم 
اجرا با آن مواجه خواهد شد، بحث مقبولیت در 
میان اهالي سینماس��ت، كارگردانان سینماي 
ايران اين مقبولیت را در جس��ارت و تخصصي 

بودن اين برنامه جست وجو مي كنند. 
   منوچهر هادي: »هفت« تخصصي 

و منصف باشد 
منوچهر هادي در گفت وگو ب��ا »جوان« درباره 
بازگشت برنامه »هفت« مي گويد: در هر شرايط 
و هر دوره اي كه هفت اجرا ش��ده است عده اي 
موافق و عده اي هم مخالف آن بوده اند، اما اينها 
هیچ كدام باعث نمي ش��ود كه ض��رورت و الزام 
داش��تن برنامه اي را كه به صورت هفتگي چند 

ساعتي را به سینما بپردازد ناديده بگیريم. 
هادي با مقايسه میان برنامه هفت و برنامه نود، 
ادامه مي دهد: همان طور كه دوستداران فوتبال 
علاقه دارند برنامه اي مثل »نود« را دنبال كنند، 
دوستداران سینما نیز به برنامه اي كه با بهترين 
كیفیت بتواند به س��ینماي ايران بپردازد، نیاز 

دارند. 
كارگردان »كارگر س��اده نیازمندي��م« تأكید 
مي كند: به نظرم بهترين دوره اجراي هفت همان 
دوره اول بود كه فري��دون جیراني اجراي آن را 
برعهده داش��ت. دوره هاي بعدي هم نقاط قوت 
و ضعف خود را داش��تند و بايد به سمتي برويم 
كه نقاط قوت تقويت شوند و از ضعف هاي برنامه 

هم كمتر شود. 
اين كارگردان مي افزايد: يكي از نیازهاي اساسي 
برنامه هفت، تخصصي شدن آن و نقد منصفانه 
فیلم هاست، بايد نقد فیلم به گونه اي باشد كه من 

به عنوان فیلمساز از آن استفاده كنم. 
منوچهر ه��ادي با انتق��اد از نقدهاي مس��عود 
فراس��تي در برنامه هفت، گف��ت: حضور ثابت 
مسعود فراستي در برنامه هفت باعث شده بود 
تا ما به جاي اينكه با نقد سینما روبه رو باشیم با 
نقد و نظر هاي شخصي مسعود فراستي برخورد 
كنیم كه با يك بیان خاص هم گفته مي شود و 

همه سینما را با آن نوع ادبیات نقد مي كرد. 
كارگردان »آينه بغل« مي گويد: هیچ اش��كالي 

ندارد كه در برنامه هفت از كارگردانان س��ینما 
براي نقد فیلم ها استفاده كند، مثلًا من فیلم هاي 
مصطفي كیايي را نقد كنم يا كیايي فیلم هاي من 
را نقد كند. در بازيگري هم همین طور، بازيگران 
سینما كار همكاران خود را نقد كنند. مهم نقد 
منصفانه اس��ت كه مورد توجه اهالي س��ینما و 

علاقه مندان به فیلم قرار بگیرد. 
منوچهر هادي در پايان پیشنهاد مي كند براي 
دوره جديد برنام��ه هفت از ي��ك منتقد ثابت 
استفاده نشود و به جاي آن گروهي از منتقدان 
شناخته شده در برنامه هفت حضور پیدا كنند. 

   مهدي كرم پور: جسارت مهم ترين نياز 
»هفت« است 

مهدي كرم پور در گفت وگو با »جوان« مي گويد: 
مهم ترين چی��زي كه هف��ت به آن نی��از دارد 
جسارت برنامه در پرداختن به موضوعات اساسي 

و تخصصي سینماست. 
كرم پ��ور مي افزايد: قطع��اً با محافظ��ه كاري و 
لاپوش��اني اين برنامه به جايي نخواهد رس��ید. 
صراحت و جس��ارت در كنار اينكه برنامه داراي 
يك دستگاه فكري درست باشد تا مسائل سینما 
را به درس��تي آنالیز كرده و در بیان مش��كلات 
سینما اهم و في الاهم كند، باعث موفقیت هفت 

مي شود. 
وي با تأكید بر اينكه هفت بايد داراي يك خط 
فكري مش��خص باش��د، ادامه مي دهد: داشتن 
رويكرد فكري مشخص باعث اجراي مناسب تر 
هر برنامه اي به خصوص در حوزه هنر مي شود. 

كارگردان فیلم »جاي��ي ديگر« مي گويد: علاوه 
بر محتوا، ساختار و دكوراسیون برنامه هفت هم 
بايد جذابیت داشته باشد تا بینندگان بتوانند با 
آن ارتباط خوبي برقرار كنند و سینماگران نیز 

حرفشان را در آيینه سینما ببینند. 
وي با انتقاد از ن��گاه محافظه كارانه تلويزيون 
در قبال برنامه هفت، ادامه مي دهد: اين نگاه 
باعث مي شود كه بیننده فكر كند تلويزيون با 
خودش تعارف دارد، اين در حالي اس��ت كه 
مديران سیما بايد به برنامه اعتماد كنند. در 

همه دنیا، برنامه هاي موفق با كسي كه آن را 
اجرا مي كند و به اصطلاح »هاس��ت« نامیده 
مي شود؛ مي شناسند نه با سیاستگذاراني كه 
براي برنامه تعیین تكلیف مي كنند. بهترين 
كاري كه تلويزيون براي هفت مي تواند بكند 
اين اس��ت كه اس��تراتژي ها را مشخص كند 
و دس��ت برنامه را در پرداختن به موضوعات 

باز بگذارد. 
كرم پور كه زماني به عنوان گزينه اجراي هفت 
نیز مطرح بود، درباره اينك��ه مجري اين برنامه 
بايد چه ويژگي هايی داشته باشد، معتقد است: 
همان طور كه اشاره كردم برنامه بايد داراي يك 
دستگاه فكري باشد؛ كسي كه بتواند در لحظه 
تصمیم درست را بگیرد و بداند چطور يك برنامه 

تخصصي را اجرا كند و جلو ببرد. 
وي ادامه مي دهد: فرقي نمي كند مجري برنامه 
خودش كارگردان باشد يا منتقد، مهم اين است 
كه بتواند مسائل س��ینما را از هم تمییز دهد و 
قوه آنالیز داشته باش��د. اين مسئله هم منحصر 
به اجراي هفت نیست، ما در دولت نیز نیازمند 

چنین افرادي هستیم. 
كرم پ��ور مي افزايد: تلويزي��ون نبايد به مجري 
برنامه هفت به صورت عروسك خیمه شب بازي 

نگاه كند. 
كارگردان »چه كس��ي امیر را كش��ت؟« تأكید 
مي كن��د: چه در س��ینما و چه در ه��ر مديريت 
ديگري، مهم ترين داش��ته هاي ما همان نیروي 
انساني است. من به عنوان كارگردان وقتي فیلمي 
را مي سازم، مدير فیلمبرداري، تدوينگر و ديگر 
عوامل كار سرمايه انساني من به شمار مي روند 
و كار با آنها پیش م��ي رود. تلويزي��ون هم بايد 
چنین نگاهي داشته باشد و به جاي وسواس هاي 
بي مورد، به دنبال پرورش نیروهاي مجرب براي 
اجرا باش��د تا در آينده با وس��عت ديد در برنامه 

هفت، بتواند به سینما كمك كند. 
   س�يروس الوند: براي »هفت« حاش�يه 

مي سازند
سیروس الوند كارگردان كهنه كار سینماي ايران 
نیز درباره بازگشت برنامه »هفت« به »جوان« 
مي گويد: با ش��رايط فعلي كه در سینماي ايران 
وجود دارد، هر كسي كه بخواهد برنامه هفت را 

اجرا كند گرفتار حاشیه خواهد شد. 
نگاه الوند را مي توان در سرنوشت اجراهاي قبلي 
برنامه هفت جست وجو كرد؛ برنامه هايي كه هر 
كدام به تعطیلي كش��یده ش��ده و بار ديگر يك 
گروه با ديدگاه متفاوت كار اج��راي برنامه را از 

سر گرفته است. 
در م��ورد اج��راي برنام��ه هف��ت، اظه��ارات 
محمدحسین لطیفي نیز كه گزينه مطرح براي 
اج��راي هفت ب��ود جالب توجه اس��ت. لطیفي 
درباره حض��ور در »هفت« گفته اس��ت: قبل از 
اجراي به��روز افخمي گ��پ و گفت هايي براي 
برنامه »هفت« شد اما حقیقتاً نمي توانم اجراي 
برنامه اي را بپذيرم كه با رويه اشتباهش مخالف 
هستم. در »هفت« نمي توانیم با رويكرد برنامه 
»نود« پیش بروي��م چراكه هیچ وقت اين برنامه 
سینمايي نتوانسته میان سینماگران و خانواده 
فرهیخته هنر هفتم آش��تي ايج��اد كند و مايه 
تفرق و تش��ديد دعوا و اختلافات س��ینماگران 

بوده است. 
به احتمال زياد برنامه هفت از شهريور ماه دوباره 

به تلويزيون بازخواهد گشت.

كرم پور: فرقي نمي كند مجري برنامه 
خودش كارگردان باشد يا منتقد، مهم 
اين است كه بتواند مسائل سينما را 
از هم تمييز دهد و قوه آناليز داشته 
باش��د. اين مس��ئله هم منحصر به 
اجراي هفت نيس��ت، م��ا در دولت 
نيز نيازمند چنين افرادي هس��تيم

ديدگاه كارگردانان سينماي ايران درباره بازگشت »هفت« به تلويزيون

»هفت« جسور، صريح و تخصصي باشد

دبير كارگروه س�اماندهي م�د و لباس گف�ت: دولت هيچ 
س�همي در تزريق محص�ولات توليدي ش�ال و روس�ري 
ندارد و تصميم اين كارگروه، رس�يدن به خودكفايي است. 
به گزارش مهر، نشس��ت »هم انديش��ي حوزه طراحي و تولید 
روسري و پوشش س��ر« با حضور حمید قبادي دبیر كارگروه 
ساماندهي مد و لباس و جمعي از تولیدكنندگان شال و روسري 
در معاونت فرهنگي تالار رودكي برگزار شد. حمید قبادي دبیر 
كارگروه س��اماندهي مد و لباس در اين نشست هم انديشي با 
اشاره به بحث خودكفايي و استقلال تولید شال و روسري گفت: 
در سال حمايت از كالاي ايراني، كارگروه مد و لباس قرار است 
بحث خودكفايي را ايجاد كند. در نمايشگاه قرآن، بخش حجاب 
و عفاف، غرفه هاي متعددي در بخش روس��ري و شال داشتیم 
كه نقطه عطف ما در اين نمايشگاه بود. در اين نمايشگاه مردم به 
صورت انبوه تولیدات بخش حجاب و عفاف را خريداري كردند 
و ما مي توانیم با وجود اين تولیدات، بحث خودكفايي را اعلام 

كنیم؛ از اين رو اين نشست  هم انديشي را برگزار كرديم. 
دبیر كارگروه س��اماندهي مد و لباس گف��ت: 15۰میلیون قطعه 
مصرف روسري در سال داريم كه اين آمار بر اساس میزان استفاده 
بانوان در كشور است؛ مس��لماً اعداد در مصرف متفاوت است كه 
ماهانه دو يا س��ه قطعه مورد اس��تفاده قرار مي گیرد و اين حجم 
قابل توجهي از لحاظ اقتصادي و فرهنگي اس��ت. طبق برآوردي 
كه در اين زمینه صورت گرفته است، نگاه مصرفي به تولید داخلي 
معطوف ش��ده تا نگاه متمركز به تولید داخل داشته باشد؛ بدون 
شك ما منتظر گراني يا ارزاني ارز نبوديم و تمام تمركزمان روي 

تولید داخل بود. وي با اش��اره به نبود نگاه تج��اري بین طراحان 
گفت: اگر در دانش��گاه ها به دانش��جويان بحث طراحي را خیلي 
ضعیف آموزش مي دهند و آنان نگاه تجاري نس��بت به مس��ائل 
طراحي ندارند، مقصر دانشجوي مظلوم نیست، بلكه اين كم كاري 
توسط وزارت علوم در سرفصل هاي دروس دانشگاهي اعمال شده 
است. دبیر كارگروه س��اماندهي مد و لباس ادامه داد: دولت هیچ 
سهمي در تزريق محصولات اولیه در تولید روسري و شال ندارد 
و امیدواريم حتي همان دستي كه بر سر تولیدكنندگان دارند را 
بردارند كه تولیدكنندگان بتوانند خودشان پیشرفت داشته باشند 
و در اين زمینه دولت يك ريال هم ب��ه تولیدكنندگان وام نداده 
است. وي در پايان خاطرنشان كرد: وضعیت تولید در حوزه شال 
و روسري در حال ارتقاست. بايد سعي كنیم ضعف هاي موجود را 
مرتفع كنیم و برندهاي ايراني را به جامعه بشناسانیم. با توجه به 
اينكه امكان تولید نخ مورد نیاز در ايران وجود ندارد، بايد در زمینه 

ظرفیت سازي تولید نخ گام هاي مؤثري برداريم.

قبادي در نشست هم انديشي توليد شال و روسري مطرح كرد

150ميليون قطعه مصرف داخلي روسري در سال

ماجرای دو مجری و مؤسسه غيرمجاز بالا گرفت

دروغ است ما دزد نيستيم
   فرزين ماندگار

گزارش جنجالي روزنامه شرق كه منجر به بر سرزبان افتادن 
نام دو مجري صداوسيما شد، واكنش هاي متفاوتي را رقم زد. 
مهران مديري از اين روزنامه شكايت كرد و احسان عليخاني 
نيز با انتش�ار متني در فضاي مجازي نوش�ت: متاسفم كه 
راه ف�رار از بحران هايي را كه بع�د از ان�واع بي تدبيري ها 
گرفت�ارش ش�دند اي�ن ديدند ك�ه آب�روي م�ا را ببرند. 
 باز هم نام ه��اي اختصاري و گمانه زني ه��ا در ارتباط با آن 
منجر به جنجال ديگري در رس��انه ها و فضاي مجازي شد. 
ش��بكه 3 اين بار زودتر از قبل دس��ت به كار پاسخ دادن به 
موضوع شد. شايد دلیل اين شتاب در پاسخگويي پربیننده 
بودن دو برنامه اي بود كه اين دو مجري اجراي آن را بر عهده 
دارند و خلل به اعتب��ار آنها در میان م��ردم مي تواند روي 
درآمدزايي سازمان تاثیر منفي برجاي گذارد. اما واكنش دو 
مجري و سلبريتي به گزارش كذايي روزنامه شرق متفاوت 
بود. احس��ان علیخاني عنوان مي كند كه اساس��اً »ا. ع« او 
نیست ولي مهران مديري فعلًا در حد ش��كايت از روزنامه 
شرق بسنده كرده و شخصاً واكنش��ي به اين مسئله نشان 

نداده است. 
  پيگيري قضايي ماجرا توسط صداوسيما

روز گذشته مدير گروه اجتماعي شبكه 3 در گفت و گو با فارس 
از پیگیري قضايي ماجرا توس��ط صداوس��یما خبر داد. ناصر 
كريمان در پاسخ به اين سؤال كه آيا مجري اين شبكه، خارج از 
عرف برنامه سازي و ساختار شبكه 3 از موسسه لغو مجوز شده 
ثامن الحجج پولي دريافت كرده اس��ت، گفت: موضوع احسان 
علیخاني به عنوان تهیه كننده، يك كار مشترك و اسپانسري 
بوده و همه موارد در چارچوب و ضوابط مشخص صورت گرفته 
است. اين موسسه حدود 5۰۰ شعبه داشته و در حال فعالیت 
بوده است؛ اينكه بعداً دچار آسیب ش��ده و جلوي فعالیت آن 
گرفته شده، داس��تان ديگري اس��ت. به گفته وي پس از لغو 
مجوز، مجوز پخش تبلیغات آن در تلويزيون هم گرفته شد، 
احسان علیخاني صرفاً با معرفي مجموعه سیما، كاري را انجام 
داده و اينها با نظارت و كنترل ش��بكه بوده است، كما اينكه 
مراجع ذي صلاح هم نسبت به اين قضیه اطلاع پیدا كرده اند، 
پس به نظر مي رسد اين شتابزدگي در قضاوت و انتشار خبر 

ناقص، بیشتر يك كار ژورنالیستي و رسانه اي است. 
شخص احسان علیخاني و همچنین س��ازمان صداوسیما 
پیگیر مطلب منتشر ش��ده از طريق مراجع قضايي هستند 
و قطعاً تا شفاف ش��دن دقی��ق ماجرا دس��ت از پیگیري بر 

نخواهند داشت. 

  آن دزد اموال بيت المال و مردم من نيستم
اما احسان علیخاني خیلي زود به اين موضوع واكنش نشان 
داد و در فض��اي مجازي نوش��ت: »اگر منظور رس��انه هاي 
مجازي و غیرمجازي از »ا- ع« همان احسان علیخاني است 
كه بايد بگويم، اش��تباه گرفتید. آن دزد اموال بیت المال و 
مردم من نیستم. كار من رس��انه است. جملات زهرآگین 
است كه از ديروز به س��متم سرازير مي شود. يك راه حل 

ساده اين بود: سكوت كنم.« 
علیخان��ي در بخ��ش ديگ��ري از متن خود مي نويس��د: 
»متاس��فم كه راه فرار از بحران هايي را كه بع��د از انواع 
بي تدبیري ها گرفتارش شدند اين ديدند كه آبروي ما را 
ببرند و خودشان زيرسايه امن پست و مقامشان بنشینند. 
من و امثال من گوش��ت هاي قرباني خوبي هستیم براي 
تیتر بودن، دست به دست ش��دن، فحش شنیدن، ديوار 
كوتاه بودن در برابر مش��كلات و گرفت��اري مردم، مقصر 
تمام كمبودها و منحرف كردن حواس مردم از موضوعات 

و معضلات اصلي كشور...«
  شكايت مهران مديري از روزنامه شرق 

از س��ويي ديگر وكیل مهران مديري اعلام ك��رد كه موكلش 
به دلیل نش��ر اكاذيب در خصوص دريافت هديه میلیاردي از 
روزنامه ش��رق و فیلم آنلاين اعلام جرم و طرح شكايت كرده 
است. روزنامه شرق مدعي ش��ده بود، مهران مديري علاوه بر 
دريافت مبلغي به عنوان هديه از موسسه اعتباري ثامن الحجج، 
مبلغي را هم به عنوان وام دريافت كرده كه تا به امروز، بخشي از 
اقساط آن را پس داده است. فیلم آنلاين نیز بلافاصله اين مطلب 

را در فضاي مجازي منتشر كرد. 
پیش از اين »جوان« بارها به غلبه و قدرت اسپانسرها و مسئله 
مجري سالاري به عنوان يك معضل بزرگ در رسانه ملي اشاره 
كرده بود، هر چند انتشار اين گزارش در روزنامه شرق در چنین 
وضعیتي صرفاً با هدف گمراه كردن اف��كار عمومي جامعه از 

مشكلات اصلي كشور رقم خورده است. 

رهنمودهای رهبر انقلاب درباره دانشگاه منتشر شد
 نشانه هاي دانشجو و دانشگاه انقلابي

در كتاب »افسران جنگ نرم« 
كتاب »افس�ران جنگ نرم« مجموعه رهنموده�ا و بيانات 
رهب�ر معظ�م انق�لاب اس�لامي در موض�وع دانش�گاه ها، 
دانشجويان، اساتيد و تش�كل هاي دانشجويي منتشر شد. 
به گزارش تسنیم، اين كتاب از مجموعه رهنمودها و بیانات رهبر 
معظم انقلاب اسلامي در موضوع دانشگاه ها، دانشجويان، اساتید 

و تشكل هاي دانشجويي تهیه شده است. 
رهبري انقلاب از دانشجويان با عنوان » افسران جنگ نرم« ياد 

كرده اند، به همین جهت كتاب با اين عنوان منتشر شده است. 
در اين كتاب امیدها، انتظارات، نگراني ها و ويژگي هاي مورد نظر 
و مطالبه رهبري از دانشگاه ها و دانشجويان، بررسي شده است. 
كتاب در 15 فصل و چهار پیوس��ت، تنظیم و ارائه ش��ده است. 
زيرنويس هاي متعددي در كتاب براي توضیحات لازم در زمینه 
اصطلاحات، حوادث و اشخاصي كه رهبري از آنها نام برده اند ارائه 

شده و از اين لحاظ مجموعه كامل شده است. 
عناوين برخي از فصل هاي كتاب »افسران جنگ نرم« عبارتند 
از: پیش��ینه دانش��گاه، لوازم ايفاي نقش مثبت دانشگاه ها، 
ويژگي هاي مثبت و منفي دانش��جويان، جنبش دانشجويي 
و نقاط مثبت و منفي آن، تولید عل��م و تحقیق و پژوهش در 
دانشگاه ها، ارتباط صنعت و دانش��گاه و دانشگاه مورد انتظار 
انقلاب.  كتاب »افسران جنگ نرم« در قطع رقعي و با قیمت 
3۰هزار تومان توس��ط انتش��ارات قدر ولايت روانه بازار نشر 

شده است.  
.............................................................................................................

سيدمحمد حسيني:
 تضعيف هويت اسلامي

در فضاي مجازي دنبال مي شود  
وزي�ر اس�بق فرهنگ و ارش�اد 
اسلامي گفت: دش�من درصدد 
است با استفاده از فضاي مجازي 
فرهنگ عف�اف در كش�ورهاي 
كن�د.  تضعي�ف  را  اس�لامي 
به گزارش ف��ارس، س��یدمحمد 
حسیني وزير اسبق وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي در مراسم عفاف و حجاب با محوريت بزرگداشت 
و تكريم امامزادگان كه در امامزاده حسن)ع( برگزار شد، با بیان 
اينكه اس��لام بر پايه حیا، عفاف و حجاب ش��كل گرفته است، 
گفت: هنگامي كه جامعه اي گرفتار ناهنجاري ها و آسیب هاي 
اجتماعي و بي بندوباري شود، ديگر نمي تواند يك كشور الگو و 
الهام بخش در دنیا باش��د. بعد از س��فري كه رضاخان به تركیه 
لائیك انجام داد، از نظر وي چادر مانع ترقي و پیش��رفت بانوان 

بود در حالي كه زنان ما خلاف آن را ثابت كرده اند. 
اين فعال فرهنگي ابراز داشت: امروز نیز كشور ايران اسلامي با 
ايمان و اعتقاد راسخ با عفاف و حجاب خود خواهد توانست در 
مقابل جنگ نرم و نفوذ فرهنگي دشمن ايستادگي كند. دشمن 
اكنون س��عي دارد با اس��تفاده از جنگ نرم و اقدام فرهنگي با 
طراحي و برنامه ريزي مانع پويايي و رش��د مل��ت ايران به ويژه 
جوانان و نوجوانان ايران اسلامي شود. دشمناني كه براي ملت 
خود جهت ساخت و پخش برنامه هاي تلويزيوني عوارض اخذ 
مي كنند چگونه مي توانند بدون درياف��ت هیچ گونه عوارض و 
هزينه براي ملت مس��لمان برنامه و انواع سريال هاي نمايشي 

را تدارك ببینند. 
حسیني اظهار داش��ت: دشمن در تلاش اس��ت با استفاده از 
فضاي مجازي فرهنگ عفاف را در كشور اسلامي تضعیف كند، 
بايد با كارهاي فرهنگي و ديني ماندگار مانع اجراي برنامه ها 
و طراحي هاي دشمن شد. پايبند بودن به احكام الهي و تمدن 
نوين اسلامي موجب شكست دشمن در جنگ نرم است، در اين 

راستا امر به معروف و نهي از منكر را نبايد فراموش كرد. 
وزير اسبق ارشاد با اشاره به سوءاستفاده كنندگان اغتشاشگران 
حوادث دي ماه سال گذشته مبني بر تطهیر خیانت هاي دوران 
پهلوي گف��ت: در زمان رضا خان خیانت ه��اي زيادي صورت 
گرفت كه ماجراي كشف حجاب و حمله به مسجد گوهرشاد 
تنه��ا نمونه اي از آن اس��ت، زنان پاكدامن ايران اس��لامي كه 
هم��واره در تم��ام دوران و صحنه ها با حج��اب و عفاف خود 
نقش آفريني كرده اند، در دوران جنگ نرم نیز با حجاب و عفاف 

خود نقش آفريني خواهند كرد.

    گزیده   خبر

حكمت20

از لغزش جوانم��ردان درگذريد، 

زي��را جوانم��ردى نمی لغ��زد جز 

آنكه دس��ت خدا او را بلند مرتبه 

می سازد.

 روايت حادثه منا 
در كتاب »كابوس در بيداری«

كت�اب »كاب�وس در بي�داري« روايت�ي از ح�ج خونين س�ال 
66 اس�ت كه توس�ط نشر ش�هيد كاظمي منتشر ش�ده است. 
به گزارش فارس، حادثه دلخراشي كه مهرماه 1394 در سرزمین 
منا رخ داد و منجر به شهادت بیش از ۷هزار تن از حاجیان در حريم 
امن الهي ش��د، براي ما ايراني ها خاطرات تلخ كش��تار حجاج را در 
جمعه نهم مرداد س��ال 1366 زنده كرد. در ه��ر دو حادثه، حجاج 
ايراني و غیرايراني به شهادت رسیدند. در بحبوحه اخبار منا برخي 
از رسانه ها به يادآوري اين كش��تار نیز پرداختند اما مانند بسیاري 
از حوادث و اتفاقات دهه 6۰ تنها چند عكس، خاطره و مصاحبه از 
اين واقعه به جا مانده بود كه همان ها منتشر شد. روايت جمعه سیاه 
م��رداد 1366، بخش مهمي از تاريخ پس از انقلاب اس��ت زيرا اين 
واقعه تأثیر مستقیمي بر چگونگي پايان جنگ تحمیلي گذاشت، 
پس از اين واقعه بر آتش جنگ نفتكش ها در خلیج فارس افزوده شد. 
ايران براي عملیات تلافي جويانه به ناوها و كشتي هاي همپیمانان 
عربس��تان حمله كرد. امريكايي ه��ا نیز به حماي��ت از همپیمانان 

سعودي به كشتي ها، پايانه هاي نفتي و ناوچه هاي ايران حمله كرد. 
در نهايت اين حملات دوجانبه با حمله ناجوانمردانه ناو وينسنس 
به هواپیماي مس��افربري ايراني پايان يافت. واقعه كشتار حجاج، 
چنان براي ايراني ها تلخ و سنگین بود كه امام خمیني)ره( فرمود: 
»اگر از صدام بگذريم، از آل سعود نمي گذريم.« در برشي از كتاب 
مي خوانیم: از ترس گلوله خم شده بودم. غافل از اينكه گلوله ها از بالا 
به روي مردم شلیك مي ش��د، ناگهان فشنگي از كنار سرم گذشت 
و به برادري كه با من مي دويد اصابت كرد و در جا جان س��پرد. به 
جمعي پیوس��تم كه آن طرف خیابان بودند. همه بیمناك و نگران 
پشت ماشین هايي سنگر گرفتیم كه پارك شده بود تا از گلوله ها در 
امان باشیم. تیرباري بالاي سر ما را نشانه گرفته بود و ساختمان ها 
و سردر مغازه ها را س��وراخ مي كرد، طوري كه تكه هاي سیمان بر 
س��ر ما مي ريخت. میان ما كه حدود 4۰ نفر بوديم، گاز خفه كننده 
انداختند و گاز اشك آور هم كه در فضا بود. چشم هايمان مي سوخت 
اما گازهاي خفه كننده نفس را مي گرفت، سر و گردن را مي سوزاند و 

همه را دچار سرفه عجیبي كرد... 
كتاب كابوس در بیداري شامل سه بخش است: 1-  خاطرات فرمانده 
پلیس ضدشورش عربس��تان در مصاحبه با ش��بكه هاي تلويزيون 
آلمان. 2 -  مصاحبه هايي با مس��ئولان وقت و شاهدان عیني واقعه 
توسط مؤلفان.  3-  خاطرات شاهدان عیني كه در روزنامه جمهوري 
اسلامي منتشر شد. »كابوس در بیداري« روايتی است مستند از حج 
خونین سال 66 كه با تكیه بر اسناد و خاطرات شاهدان عیني توسط 
جواد موگويي)نويسنده كتاب آخرين نخست وزير( و هانیه سادات 

حسیني زاده تدوين شده است. 

سعيد پرويني:

 تصويربرداري »گشت ويژه« ادامه دارد 
اي�ن  تصويرب�رداري  ادام�ه  از  وي�ژه«  »گش�ت  تهيه كنن�ده 
س�ريال ت�ا دو م�اه آين�ده خب�ر داد و ي�ادآور ش�د، فيلمنام�ه اي�ن 
مجموع�ه همزم�ان ب�ا ضب�ط س�ريال در ح�ال بازنويس�ي اس�ت. 
سعید پرويني تهیه كننده سريال »گشت ويژه« در گفت وگو با مهر با اشاره به روند 
تولید اين س��ريال به كارگرداني مهرداد خوشبخت گفت: سريال »گشت ويژه« 

اثري 13 قسمتي و اپیزوديك است كه يك تم اصلي هم دارد. 
وي ادامه داد: بازيگران قصه اصلي سريال فرهاد قائمیان، برزو ارجمند، امیررضا 
دلاوري، بهرام ابراهیمي، س��ارا خوئیني ها و شهین تسلیمي هستند، همچنین 

بازيگران ديگري هم در هر قسمت حضور دارند. 
تهیه كننده سريال »گشت ويژه« اظهار كرد: لوكیشن اصلي سريال يك كلانتري 

است و لوكیشن هاي متنوع و تك سكانس هم در سريال زياد هستند. 
پرويني درباره زمان تصويربرداري اين سريال بیان كرد: سريال »گشت ويژه« تا دو 
ماه آينده ضبط و تصويربرداري مي شود و همزمان با تصويربرداري نیز محمدرضا 

رياحي و حمید برزگر فیلمنامه را بازنويسي مي كنند. 
وي در پايان درباره س��ريال »بازگش��ت« كه به كارگرداني حسین نمازي و 
تهیه كنندگي خودش ساخته شده است نیز يادآور ش��د: اين سريال نیز در 
مرحله صداگذاري و موسیقي است و احتمالاً تا ابتداي مهرماه آماده پخش 
خواهد شد. سريال پلیسي »گشت ويژه« به س��فارش ناجا تولید مي شود و 
داس��تان چهار مأمور يك اداره پلیس آگاهي اس��ت كه درگیر عملیات هاي 
شهري مي شوند. اين س��ريال طبق برنامه ريزي انجام شده در هفته نیروي 

انتظامي روي آنتن خواهد رفت.

    خبر


